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ΜΕΡΗ ΤΟΥ ΛΟΓΟΥ 
  

 

                                                                               

                                       

                                                                            

 

                                      

                                                                                        

                                                             

Κάποτε  ήταν  ένας  γέρος  και  µια  γριά,  οι  οποίοι      ζούσαν   

επίρρηµα      άρθρο            σύνδεσµος         αντωνυµία    ρήµα 

ευτυχισµένοι  στο  όµορφο    σπιτάκι  τους. 

µετοχή               επίθετο      ουσιαστικό  
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ΕΠΙΦΩΝΗΜΑ

ΚΛΙΤΑ                ΑΚΛΙΤΑ



Κλιτά µέρη του λόγου  

Άρθρα είναι οι λέξεις που µπαίνουν µπροστά από ουσιαστικά, 
επίθετα, αντωνυµίες, µετοχές : το µολύβι, τους γονείς, ο όµορφος 

Ουσιαστικά είναι οι λέξεις που φανερώνουν πρόσωπο, ζώο, 
πράγµα, κατάσταση, ιδιότητα : δάσκαλος, γάτα, γλάστρα, λύπη, 
εξυπνάδα 

Επίθετα είναι οι λέξεις που φανερώνουν ποια ποιότητα ή 
ιδιότητα έχει το ουσιαστικό (δηλαδή τι λογής είναι): καλή µέρα, 
ψηλή γυναίκα 

Αντωνυµίες είναι οι λέξεις που µπαίνουν αντί για ουσιαστικά ή 
επίθετα: Εκείνος (δηλαδή ο Γιώργος) ο µαθητής γράφει. 

Αυτό το παιδί είναι ζωηρό. Τέτοιο (δηλ. ζωηρό) ήταν πάντα. 

Ρήµατα είναι οι λέξεις που φανερώνουν πως ένα πρόσωπο, ζώο 
ή πράγµα ενεργεί ή παθαίνει κάτι ή βρίσκεται σε µια κατάσταση. 

Η Ελένη κεντά, η γάτα κοιµάται 

Μετοχές είναι οι τύποι του ρήµατος, που µοιάζουν µε επίθετα. 
Η ενεργητική µετοχή όµως είναι άκλιτη. Δένοντας-δεµένος-η-ο, 
ευλογώντας-ευλογηµένος-η-ο. 

Άκλιτα µέρη του λόγου 

Επιρρήµατα είναι οι άκλιτες λέξεις, που προσδιορίζουν ένα 
ρήµα και φανερώνουν τόπο, τρόπο, χρόνο, ποσό. 

Έτρεξα πολύ, πετά χαµηλά, ήρθε χθες. 
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Προθέσεις είναι οι άκλιτες λέξεις, που µπαίνουν µπροστά από 
τα ονόµατα ή τα επιρρήµατα, για να φανερώσουν µαζί τους τόπο, 
χρόνο, αιτία, τρόπο, ποσό. Πήγα µε τα πόδια. Αρχίζω από αύριο. 

Σύνδεσµοι είναι οι άκλιτες λέξεις, που συνδέουν λέξεις ή 
προτάσεις. Η Μαρία και η Σοφία. Γράψε ή διάβασε. Έψαξα αρκετά 
αλλά δεν το βρήκα. 

Επιφωνήµατα είναι οι άκλιτες λέξεις που φανερώνουν 
θαυµασµό, πόνο, απορία, δηλ. φανερώνουν συναισθήµατα. 

Ω! τι όµορφος κήπος! Οχ! Τι έπαθα! 

Άσκηση 

  Σηµείωσε στο πιο κάτω κείµενο τα κλιτά (Κ) και τα άκλιτα (Α) 
µέρη του λόγου: 

    Ο ασπροµάλλης γέρος σκάλιζε τον κήπο, που είχε γεµίσει µε 
µεγάλα αγριόχορτα κι ως τώρα κανένας δεν είχε βρεθεί να τον 
βοηθήσει. 

- Νιώθω πολύ κουρασµένος. Οχ! Πόσο πονάει η µέση µου 
όταν σκάβω, είπε παραπονεµένα ο γέρος. 

- Ωραία δούλεψες! Μπράβο! είπε η γιαγιά.  

[ ] 4



        

ΤΟ ΕΛΛΗΝΙΚΟ ΑΛΦΑΒΗΤΟ 

Τα γράµµατα της γλώσσας µας κάνουν το αλφάβητο και 
είναι 24: 

Α, α = άλφα                                  Ν, ν = νι 

Β, β = βήτα                                 Ξ, ξ = ξι 

Γ, γ = γάµα                                 Ο, ο = όµικρον 

Δ, δ = δέλτα                               Π, π = πι 

Ε, ε = έψιλον                               Ρ, ρ = ρο 

Ζ, ζ = ζήτα                                 Σ, σ = σίγµα 

Η, η = ήτα                                   Τ, τ = ταυ 

Θ, θ = θήτα                                  Υ, υ = ύψιλον 

Ι, ι = γιώτα                                  Φ, φ = φι 

Κ, κ = κάπα                                  Χ, χ = χι 

Λ, λ = λάµδα                                 Ψ, ψ = ψι 

Μ, µ = µι                                      Ω, ω = ωµέγα 

[ ] 5



ΑΣΚΗΣΗ 

❖ Γράψε δυο λέξεις µε 4 διαφορετικά γράµµατα και δυο 
λέξεις µε 6 διαφορετικά γράµµατα; 

--------------------------------------------------------------
-------------------------------------------------------------- 
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ΦΩΝΗΕΝΤΑ – ΣΥΜΦΩΝΑ 

Τα φωνήεντα είναι 7 και φωνάζουν δυνατά: 

α, ε, η, ι, ο, υ, ω  

Τα σύµφωνα 17 και µιλούν ψιθυριστά: 

β, γ, δ, ζ, θ, κ, λ, µ, ν, ξ, π, ρ, σ, τ, φ, 
χ, ψ 

ΑΣΚΗΣΗ 

❖ Στις παρακάτω λέξεις κύκλωσε µε κόκκινο τα 
φωνήεντα και µε κίτρινο τα σύµφωνα: 

Γ ι α γ ι ά 

Β ρ ά χ ο ς 

Α ε ρ ο π λ ά ν ο 

Σ χ ο λ ε ί ο 

Π α ι χ ν ί δ ι 
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ΔΙΨΗΦΑ ΦΩΝΗΕΝΤΑ 

Δύο γράµµατα µαζί που ακούγονται σαν ένα αποτελούν 
ένα δίψηφο. 

Τα δίψηφα φωνήεντα είναι: 

Αι=ε,  ει=ι,  οι=ι,  ου=ου,  υι=ι 

ΑΣΚΗΣΗ 

❖ Βάλε τις λέξεις στη σωστή οµάδα: 

(λουλούδι, σηµαία, ειρήνη, οικόπεδο, κουνούπι, κοιτάζω, 
µαχαίρι, ψυγείο, εικόνα, ανεβαίνω, τοίχος, κουδούνι, θεία, 
και, ουρά, ανοίγω, χαιρετώ, τραγούδι, κατοικώ, 
λεωφορείο) 

    αι     ει     οι         ου
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ΔΙΨΗΦΑ ΣΥΜΦΩΝΑ 

Τα δίψηφα σύµφωνα είναι δύο σύµφωνα µαζί που τα λέµε 
µε µια φωνή. 

Τα δίψηφα σύµφωνα είναι: 

µπ,  ντ,  γκ,  γγ, τσ,  τζ 

ΑΣΚΗΣΗ 

❖ Γράψε από τρεις λέξεις που έχουν: 

  µπ    ντ     γκ      γγ      τσ      τζ
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ΣΥΝΔΥΑΣΜΟΙ 

Τα γράµµατα α ,υ και ε ,υ σχηµατίζουν τους 
συνδυασµούς αυ, ευ οι οποίοι άλλοτε προφέρονται αβ, εβ 
και άλλοτε αφ, εφ. 

Προφέρονται αβ και εβ πριν από φωνήεν ή τα σύµφωνα β, 
γ, δ, ζ, λ, µ, ν, ρ.  

Προφέρονται αφ και εφ πριν από τα σύµφωνα θ, κ, π, σ, 
τ, φ, χ. 

ΑΣΚΗΣΗ 

❖ Γράψε τις παρακάτω λέξεις στην σωστή θέση: 

(σαύρα, αυτιά, Εύη, ευτυχώς, αυλάκι, φεύγω, πεύκο, 
ναύτης, αυτή, µαζεύω, ευχαριστώ, αυγούλα, ψαρεύω, 
αυγό, αυτόµατος, λευκός, φυτεύω, αυλή, ελεύθερος, 
ταυτότητα) 

    αυ (αβ)    αυ (αφ)     ευ (εβ)     ευ (εφ)
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ΔΙΦΘΟΓΓΟΙ 

Δίφθογγοι λέγονται δύο φωνήεντα που προφέρονται σε 
µια συλλαβή. 

Οι δίφθογγοι είναι:  άη,  άι   (ή  αϊ) 

όη, όι  (ή  οϊ) 

Όταν τονίζονται, ο τόνος µπαίνει στο πρώτο φωνήεν: 

                  Βόηθα,   νεράιδα  

ΑΣΚΗΣΗ 

❖ Υπογράµµισε τους διφθόγγους στις παρακάτω λέξεις: 

Κελαηδούν, καηµένος, µαϊµού, κορόιδο, 
οικογένεια, αϊτός, παίζω, ανόητος, βοηθώ, 
ρόιδο. 
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ΣΥΛΛΑΒΕΣ 

Οι λέξεις χωρίζονται σε µικρά κοµµατάκια, που λέγονται 
συλλαβές. 

Μονοσύλλαβες είναι οι λέξεις που έχουν µία συλλαβή. 

                           Φως 

Δισύλλαβες είναι οι λέξεις που έχουν δύο συλλαβές. 

                          Παί-ζω 

Τρισύλλαβες είναι οι λέξεις που έχουν τρεις συλλαβές. 

                          Πα-τέ-ρας 

Πολυσύλλαβες είναι οι λέξεις που έχουν πάνω από τρεις 
συλλαβές. 

                         Πα-ρά-θυ-ρο 

ΑΣΚΗΣΗ 

❖ Βάλε τις παρακάτω λέξεις στη στήλη που ταιριάζουν: 

(κλουβί, µουσική, το, λουλούδι, χαµόγελο, φίλος, και, 
ειρήνη, αυτοκίνητο, παπαρούνα, παιδί) 

µονοσύλλαβε
ς

δισύλλαβες τρισύλλαβες πολυσύλλαβε
ς
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ΟΝΟΜΑΣΙΑ ΣΥΛΛΑΒΩΝ 

Πα  -  ρά  -  θυ  -  ρο 

                                                      λήγουσα 

                                              παραλήγουσα 

                                     προπαραλήγουσα 

                          αρχική 

ΑΣΚΗΣΗ 

❖ Χώρισε τις λέξεις σε συλλαβές και υπογράµµισε τη 
λήγουσα: 

Ποτήρι = …………………………………………………. 

Δηµοτικό = ………………………………………………. 

Είµαι = ………………………………………………………. 

Πηγαίνω = …………………………………………………. 

Άγκυρα = ……………………………………………………. 

Χωριό = ………………………………………………………. 

Συλλαβή = ……………………………………………………. 

Μπαµπάς = ……………………………………………………. 
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ΣΥΛΛΑΒΙΣΜΟΣ 

Πολλές φορές πρέπει να χωρίσουµε µια λέξη στα δύο 
(π.χ. όταν πρέπει να αλλάξουµε γραµµή). Τότε δεν πρέπει 
να τη χωρίσουµε όπου τύχει, αλλά εκεί που τελειώνει µια 
συλλαβή. 

Πρέπει λοιπόν να ξέρουµε πώς χωρίζονται οι λέξεις σε 
συλλαβές. 

ΠΡΟΣΕΞΕ: 

❖ Ένα σύµφωνο ανάµεσα σε δύο φωνήεντα 
συλλαβίζεται (πάει) µε το δεύτερο φωνήεν. 

                     έ – χω,    νε – ρό 

❖ Τα δύο όµοια σύµφωνα πάντα χωρίζονται. 

                         θάρ – ρος,  θα – λασ – σα 

❖ Δύο σύµφωνα ανάµεσα σε δύο φωνήεντα 
συλλαβίζονται µε το δεύτερο φωνήεν, όταν αρχίζει 
από αυτά τα σύµφωνα ελληνική λέξη. 

                     Κο – φτε – ρός (φτερό), λά – σπη (σπίθα) 

Το χώρισµα µιας λέξης σε συλλαβές λέγεται 
συλλαβισµός π.χ.  πα – ρα – κα – λώ.
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ΟΜΩΣ: 

Όταν δεν αρχίζει από αυτά ελληνική λέξη χωρίζονται και 
το πρώτο σύµφωνο πάει µε το προηγούµενο φωνήεν, ενώ 
το δεύτερο µε το επόµενο. 
          έρ – χο – µαι,  δάφ – νη,  τάγ – µα 

❖ Τα δίψηφα σύµφωνα, τα δίψηφα φωνήεντα, οι 
δίφθογγοι και οι συνδυασµοί στο συλλαβισµό δεν 
χωρίζονται. 

 α  – µπέ – λι, αί – µα, νε – ράι – δα, του – φε – κιά, ναύ – 
τες  

ΑΣΚΗΣΗ 

❖ Συλλάβισε τις λέξεις: 

❖ Άγκυρα - ……………………………………………… 

❖ Χωριό - ………………………………………………… 

❖ Πολλά - ………………………………………………… 

❖ Σαύρα - ………………………………………………….. 

❖ Πεύκο - …………………………………………………. 

❖ Αίθουσα - ………………………………………………. 

❖ Αηδόνι - ………………………………………………….. 

❖ Κόλλα - …………………………………………………….. 

❖ Συλλαβή - ………………………………………………… 

❖ Μπαµπάς - ………………………………………………. 
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❖ Φυλλωσιά - ………………………………………………. 

❖ Αµπέλι - …………………………………………………….. 

❖ Τζάµι - ……………………………………………………….. 
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ΚΥΡΙΑ ΟΝΟΜΑΤΑ 

o Ονόµατα ανθρώπων: Ελένη, Γιώργος 

o Ονόµατα ζώων: Αζόρ 

o Ονόµατα µηνών, ηµερών: Ιούλιος, Κυριακή 

o Ονόµατα πόλεων, χωριών: Τρίκαλα, Νεοχώρι 

o Ονόµατα θαλασσών, ποταµών, λιµνών: Αιγαίο, 
Πηνειός, Βεγορίτιδα 

o Ονόµατα βουνών: Ταΰγετος 

o Ονόµατα γιορτών: Χριστούγεννα, Πάσχα 

Στα κύρια ονόµατα το πρώτο γράµµα γράφεται µε 
κεφαλαίο! 

ΑΣΚΗΣΗ 

❖ Γράψε τρία κύρια ονόµατα σε κάθε κατηγορία: 

❖ Χώρες:…………………………………………………………………… 

❖ Πόλεις:…………………………………………………………………… 

❖ Χωριά:…………………………………………………………………….. 

❖ Βουνά:……………………………………………………………………… 

❖ Μήνες:……………………………………………………………………… 

❖ Μέρες:……………………………………………………………………… 

❖ Ποτάµια:………………………………………………………………….. 
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❖ Θάλασσες:………………………………………………………………. 

❖ Ονόµατα:………………………………………………………………… 
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ΠΑΘΗ ΦΩΝΗΕΝΤΩΝ 

Έκθλιψη 

Του ουρανού – τ’ ουρανού 

Αφαίρεση 

Μου έδωσε – µου ΄δωσε 

Αποκοπή 

Από το σπίτι – απ΄το σπίτι 

Το και, όταν παθαίνει έκθλιψη γράφεται κι: 

Και όµως – κι όµως 

Το σηµαδάκι που µπαίνει στο φωνήεν που χάθηκε λέγεται 
απόστροφος (΄). 
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ΑΣΚΗΣΗ 

❖ Συµπλήρωσε όπως στα παραδείγµατα: 

Του ουρανού – τ΄ουρανού 

Το άλλο - ………………………………….. 

Από όλους - ………………………………….. 

Που είναι - ……………………………………….. 

Μου έφερε - …………………………………………… 

Μου έδωσε - ……………………………………………. 

Και οι γιατροί - …………………………………………… 

Και αυτός - …………………………………………………. 

Και εσένα - ………………………………………………….. 

Από το παράθυρο - ………………………………………………………… 

Από το τηλέφωνο - ………………………………………………………….. 

Από τη θέση σου - ……………………………………………………………. 
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Η ΠΡΟΤΑΣΗ 

Πρόταση είναι το όνοµά µου κι είµαι µια κουβέντα µόνο, 
από κεφαλαίο αρχίζω, σε τελεία τελειώνω. 

 Κάθε  πρόταση έχει ένα απλό νόηµα. 

ΑΣΚΗΣΗ 

❖ Φτιάξε προτάσεις µε τις µπερδεµένες λέξεις: 

  

……………………………………………………………………………………………………
……………………………………………………………………………………………………. 

βιβλία.

πολλά

Διαβάζ
ω
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……………………………………………………………………………………………………
……………………………………………………………………………………………………. 

τα 
αρέσου

παιχνίδια.

Μου
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Τα άρθρα 

Άρθρα είναι οι µικρές λέξεις  ο, η, το, ένας, µία, 
ένα που µπαίνουν µπροστά από τα ουσιαστικά. 

Οριστικά άρθρα είναι τα άρθρα ο, η, το, που µας µιλούν 
για κάτι ορισµένο. Ο µαθητής γράφει. 

Αόριστα άρθρα είναι τα άρθρα ένας, µία, ένα, που µας 
µιλούν για κάτι που δεν ξέρουµε (αόριστο). Ένας µαθητής 
γράφει. 

ΑΣΚΗΣΕΙΣ 

❖ Υπογράµµισε τα άρθρα (οριστικά και αόριστα) στις 
παρακάτω προτάσεις:  

Ήρθε ο χειµώνας. Ο αέρας, η βροχή και το χιόνι µας 
επισκέπτονται συχνά. Η παγωνιά και το κρύο µας 
βασανίζουν. Ένας λύκος πεινά. Μια αλεπού σκοτώθηκε. 
Ένα πουλάκι πάγωσε. 

❖ Ξαναγράψε τις προτάσεις, αλλά µε το αόριστο 
άρθρο: 

Ο ψαράς ψαρεύει. _ Ένας ψαράς ψαρεύει. 

Η φωνή ακούγεται. - …………………………………………………………… 

Το αυτοκίνητο περνά. - ……………………………………………………….. 

Το παιδί παίζει. - ………………………………………………………………….. 
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Ο άνθρωπος τρέχει. - …………………………………………………………… 
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ΟΥΣΙΑΣΤΙΚΑ 

Οι λέξεις που µας φανερώνουν πρόσωπα, ζώα, φυτά 
πράγµατα λέγονται ουσιαστικά. 

ο πατέρας, η γιαγιά 

ο σκύλος, το άλογο 

η πατάτα, το δέντρο 

το θρανίο, η τσάντα 

ΑΣΚΗΣΗ 

❖ Γράψε τις λέξεις στη στήλη που πρέπει: 

( Μάρθα, κιθάρα, χορδές, εργάτες, πρόβατο, αρνάκι, 
λεµονιά, πόρτα, έλατο, ορχιδέα, δασκάλα, ελέφαντας, 
τσάντα ) 

πρόσωπα ζώα φυτά πράγµατα
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ΑΡΣΕΝΙΚΑ – ΘΗΛΥΚΑ – ΟΥΔΕΤΕΡΑ 

Οι λέξεις που παίρνουν µπροστά το άρθρο ο λέγονται 
αρσενικά: ο πιλότος. 

Οι λέξεις που παίρνουν µπροστά το άρθρο η λέγονται 
θηλυκά: η θεία. 

Οι λέξεις που παίρνουν µπροστά το άρθρο το λέγονται 
ουδέτερα: το µωρό. 

ΑΣΚΗΣΗ 

❖ Γράψε τα ουσιαστικά στη σωστή στήλη: ο Θάνος, η 
Μαίρη, το πάτωµα, η έδρα, το παράθυρο, η τάξη, ο 
πίνακας, το τζάµι, ο δάσκαλος, η γυναίκα, ο 
µαθητής, το ταβάνι, ο χάρτης, το παγωτό, η 
κιµωλία. 

αρσενικά θηλυκά ουδέτερα
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ΟΙ ΑΡΙΘΜΟΙ 

Στη γραµµατική της γλώσσας µας υπάρχουν δύο αριθµοί: 

➢Ο ΕΝΙΚΟΣ όταν µιλάµε για ένα πράγµα: 

Ο µανάβης 
Η ιδέα 
Το παιδί 

➢Ο ΠΛΗΘΥΝΤΙΚΟΣ όταν µιλάµε για πολλά 
πράγµατα:  

Οι µανάβηδες 
Οι ιδέες 
Τα παιδιά 
ΑΣΚΗΣΗ 

❖ Χώρισε τις λέξεις ανάλογα µε τον αριθµό στον 
οποίο βρίσκονται: 

Οι νεράιδες, η νύχτα, ο ταξιτζής, τα κύπελλα, η ζέστη, οι 
τριανταφυλλιές, οι εχθροί, ο κάµπος. 

Ενικός αριθµός Πληθυντικός αριθµός
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ΚΛΙΣΗ ΑΡΣΕΝΙΚΩΝ ΟΥΣΙΑΣΤΙΚΩΝ 

Όλα τα ουσιαστικά κλίνονται.                                                    

Τα αρσενικά ουσιαστικά κλίνονται έτσι: 

1. Αρσενικά σε  - ος 

2. Αρσενικά σε  - ας 

3. Αρσενικά σε  - ης 

Πτώσεις Ενικός αριθµός Πληθυντικός αριθµός

Ονοµαστική ο    κήπος οι    κήποι

Γενική του κήπου των κήπων

Αιτιατική τον κήπο τους κήπους

Κλητική - κήπε -   κήποι

Πτώσεις Ενικός αριθµός Πληθυντικός αριθµός

Ονοµαστική ο    ταµίας οι    ταµίες

Γενική του ταµία των ταµιών

Αιτιατική τον ταµία τους ταµίες

Κλητική - ταµία -  ταµίες

Πτώσεις Ενικός αριθµός Πληθυντικός αριθµός

Ονοµαστική ο     µαθητής οι    µαθητές

Γενική του  µαθητή των µαθητών

Αιτιατική τον  µαθητή τους µαθητές

Κλητική -  µαθητή -   µαθητές

[ ] 32



[ ] 33



  

ΚΛΙΣΗ ΘΗΛΥΚΩΝ ΟΥΣΙΑΣΤΙΚΩΝ 

Υπάρχουν τέσσερις κατηγορίες θηλυκών ουσιαστικών: 

❖ Θηλυκά ουσιαστικά µε κατάληξη  - α : µητέρα, ελπίδα 

❖ Θηλυκά ουσιαστικά µε κατάληξη  - η : αγάπη, ζέστη 

❖ Θηλυκά ουσιαστικά µε κατάληξη – ω : Αργυρώ 

❖ Θηλυκά ουσιαστικά µε κατάληξη  - ου : µαϊµού, αλεπού 

Κλίνονται έτσι: 

Στο άρθρο την παραµένει το (ν), όταν η επόµενη λέξη αρχίζει 
από: 

1. Φωνήεν: α, ε, η, ι, ο, υ, ω 

2. Σύµφωνο: κ, π, τ, ξ, ψ 

3. Δίψηφα σύµφωνα: µπ, ντ, γκ, τσ, τζ 

ΕΝΙΚΟΣ ΑΡΙΘΜΟΣ

Ον. η δουλειά γραµµή Δέσπω αλεπού

Γεν. της δουλειάς γραµµής Δέσπως αλεπούς

Αιτ. τη(ν) δουλειά γραµµή Δέσπω αλεπού

Κλ.  - δουλειά γραµµή Δέσπω αλεπού

ΠΛΗΘΥΝΤΙΚΟΣ ΑΡΙΘΜΟΣ

Ον. οι δουλειές γραµµές Δεν αλεπούδες

Γεν. των δουλειών γραµµών έχει αλεπούδων

Αιτ. τις δουλειές γραµµές πληθυντικό αλεπούδες

Κλ.  - δουλειές γραµµές αριθµό αλεπούδες
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ΚΛΙΣΗ ΟΥΔΕΤΕΡΩΝ ΟΥΣΙΑΣΤΙΚΩΝ 

Οι σπουδαιότερες κατηγορίες των ουδέτερων 
ουσιαστικών είναι τρεις: 

❖ Ουδέτερα µε κατάληξη – ο: το βουνό, το πρόσωπο 

❖ Ουδέτερα µε κατάληξη – ι: το παιδί, το χιόνι 

❖ Ουδέτερα µε κατάληξη – ος: το δάσος, το λάθος 

Κλίνονται όπως παρακάτω: 

  

  

ΕΝΙΚΟΣ ΑΡΙΘΜΟΣ

Ονοµαστική το βουνό παιδί δάσος

Γενική του βουνού παιδιού δάσους

Αιτιατική το βουνό παιδί δάσος

Κλητική   --- βουνό παιδί δάσος

ΠΛΗΘΥΝΤΙΚΟΣ ΑΡΙΘΜΟΣ

 Ονοµαστική τα βουνά παιδιά δάση

Γενική των βουνών παιδιών δασών

Αιτιατική τα βουνά παιδιά δάση

Κλητική ----- βουνά παιδιά δάση
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➢Μην ξεχνάς πως όλα τα ουδέτερα που τελειώνουν σε 
-ι γράφονται µε γιώτα (ι): παιδί, χαρτί, παιχνίδι. 

➢ Εξαιρούνται: το βράδυ, το δάκρυ, το στάχυ, το δίχτυ, 
το δόρυ, το οξύ. 
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ΕΠΙΘΕΤΑ 

Επίθετα λέγονται οι λέξεις που φανερώνουν πώς είναι το 
ουσιαστικό. 

Το φαγητό είναι αλµυρό. 

Τα επίθετα έχουν τρία γένη: αρσενικό, θηλυκό, ουδέτερο. 

Ο αλµυρός, η αλµυρή, το αλµυρό. 

Τα επίθετα πάνε µαζί µε τα ουσιαστικά και συµφωνούν µ 
αυτά στο γένος, στον αριθµό και την πτώση. 

Η γαλάζια σηµαία, τα καλά παιδιά 

ΑΣΚΗΣΗ 

❖ Γράψε δίπλα στο ουσιαστικό το επίθετο που 
ταιριάζει: 

………………………………………………..   θάλασσα 

…………………………………………………   δαχτυλίδι 

…………………………………………………   καιρός 

…………………………………………………   σταφύλια 

………………………………………………….   ήλιος 

(βροχερός, λαµπερός, γαλάζια, χρυσό, γλυκά) 
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ΡΗΜΑΤΑ 

Ρήµατα λέγονται οι λέξεις που φανερώνουν τι κάνει, τι 
παθαίνει κάποιος ή βρίσκεται σε µια κατάσταση. 

               Εγώ φεύγω. 

               Εσύ κοιµάσαι. 

               Αυτός αρρώστησε. 

Τα ρήµατα έχουν δύο φωνές: την ενεργητική και την 
παθητική. 

Όσα ρήµατα τελειώνουν σε –ω ανήκουν στην 
ενεργητική φωνή: εγώ αγαπώ. 

Όσα ρήµατα τελειώνουν σε –µαι ανήκουν στην 
παθητική φωνή: εγώ λούζοµαι. 

Τα ρήµατα έχουν δύο αριθµούς:  

Ενικός αριθµός: εγώ παίζω 

                         εσύ παίζεις 

                         αυτός παίζει 

Πληθυντικός αριθµός: εµείς παίζουµε 

                                  εσείς παίζετε 

                                  αυτοί παίζουν 
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Έχουν και τρία πρόσωπα: το α’(πρώτο), το β’(δεύτερο), 
και το γ’(τρίτο). 

    

ΑΣΚΗΣΗ 

❖ Υπογράµµισε τα ρήµατα στις παρακάτω προτάσεις 
µε κόκκινο: 

• Όταν µεγαλώσω, θα γίνω αστροναύτης. 

• Η γιαγιά ζυµώνει ψωµί και το ψήνει στο φούρνο. 

• Όταν είµαι στενοχωρηµένος, ζωγραφίζω. 

• Ο µπαµπάς κουρεύεται κάθε µήνα. 

• Ονειρεύοµαι πως πετάω ψηλά στον ουρανό. 

Ενικός αριθµός Πληθυντικός αριθµός

α’ πρόσωπο εγώ εµείς

β’ πρόσωπο εσύ εσείς

γ’ πρόσωπο αυτός, -ή, ό αυτοί, -ές, -ά
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ΕΠΙΡΡΗΜΑΤΑ 

Επιρρήµατα λέγονται οι άκλιτες λέξεις που συνοδεύουν τα 
ρήµατα και φανερώνουν τόπο, τρόπο, χρόνο, ποσό, βεβαίωση και 
άρνηση. 

1. Τοπικά: φανερώνουν τόπο και απαντούν στην ερώτηση 

πού; Πλάι, απέναντι, αλλού, αριστερά, εδώ, εκεί, πάνω, 
κάτω, έξω, πίσω, ψηλά 

2.Χρονικά: φανερώνουν χρόνο και απαντούν στην ερώτηση 

πότε; Απόψε, έπειτα, νωρίς, σήµερα, αύριο, τώρα, φέτος, 
ποτέ, κάπου κάπου, χτες 

3.Τροπικά: φανερώνουν τρόπο και απαντούν στην ερώτηση 

πώς; Αργά, γρήγορα, ωραία, ευχάριστα, όπως, έτσι, 

αλλιώς, µαζί, ήσυχα, καλά  

4.Ποσοτικά: φανερώνουν ποσό και απαντούν στην ερώτηση 

πόσο; Πολύ, αρκετά, λίγο, πιο, κάµποσο, όσο, περισσότερο 

5.Βεβαιωτικά: φανερώνουν επιβεβαίωση : ναι, µάλιστα, 
βέβαια, σωστά 

6.Αρνητικά: φανερώνουν άρνηση : όχι, δε(ν), µη(ν), όχι 
βέβαια 

                                  Άσκηση 

Χώρισε τα επιρρήµατα σε κατηγορίες: 

• Ύστερα, κάτω, καθόλου, µετά, έπειτα, έτσι, πάνω, αλλιώς, 
διαφορετικά, εκεί, ωραία, δεξιά, αύριο, χθες, ανατολικά, 

[ ] 41



κοντά, πολύ, άσχηµα, βόρεια, πέρα, αργότερα, µακριά, 
αρκετά, πριν, λίγο, βιαστικά, µεθαύριο, λαίµαργα 
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Τοπικά: ………………………………………………............................ 

………………………………………………………………………………………… 

Τροπικά:………………………………………………………………………… 

………………………………………………………………………………………… 

Χρονικά:………………………………………………………………………… 

………………………………………………………………………………………… 

Ποσοτικά:……………………………………………………………………… 

………………………………………………………………………………………… 
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ΟΡΘΟΓΡΑΦΙΑ ΡΗΜΑΤΩΝ 

I. Αρχίζω 

Σκαλίζω                   -ίζω                       

       Ποτίζω                    

Η κατάληξη –ίζω γράφεται µε γιώτα (-ι-). 

Εξαιρούνται : δακρύζω, πήζω, δανείζω, κελαρύζω, 
αθροίζω. 

II. Ανεβαίνω 

Πηγαίνω                     -αίνω   

        Μαθαίνω                       

Η κατάληξη –αίνω γράφεται µε άλφα γιώτα (-αι-). 

Εξαιρούνται: µένω, δένω, πλένω. 

III.Παγώνω  

Θολώνω                           - ώνω  

        Θαµπώνω                    

Η κατάληξη – ώνω γράφεται µε ωµέγα (-ω-). 

IV. Χορεύω  

Ταξιδεύω                        -εύω  

Συνοδεύω                 
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Η κατάληξη –εύω γράφεται – ευ -.Εξαιρείται : κλέβω. 
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ΚΛΙΣΗ ΡΗΜΑΤΟΣ                                                                                           

ΕΝΕΡΓΗΤΙΚΗ ΦΩΝΗ 

ΕΝΕΣΤΩΤΑΣ ΠΑΡΑΤΑΤΙΚΟΣ ΑΟΡΙΣΤΟΣ 

εγώ λούζω έλουζα έλουσα 
εσύ λούζεις έλουζες έλουσες 
αυτός-ή-ό λούζει έλουζε έλουσε 
εµείς λούζουµε λούζαµε λούσαµε 
εσείς λούζετε λούζατε λούσατε  
αυτοί-ές-ά λούζουν έλουζαν έλουσαν 

  

ΕΞΑΚΟΛΟΥΘΗΤΙΚΟΣ 
ΜΕΛΛΟΝΤΑΣ 

ΣΥΝΟΠΤΙΚΟΣ 
ΜΕΛΛΟΝΤΑΣ 

ΠΑΡΑΚΕΙΜΕΝΟΣ 

εγώ θα λούζω θα λούσω έχω λούσει 
εσύ θα λούζεις θα λούσεις έχεις λούσει 
αυτός-ή-ό θα λούζει  θα λούσει έχει λούσει 
εµείς θα λούζουµε θα λούσουµε έχουµε λούσει 
εσείς θα λούζετε θα λούσετε έχετε λούσει 
αυτοί-ές-ά θα λούζουν θα λούσουν έχουν λούσει 

  

ΥΠΕΡΣΥΝΤΕΛΙΚΟΣ ΣΥΝΤΕΛΕΣΜΕΝΟΣ 
ΜΕΛΛΟΝΤΑΣ 

εγώ είχα λούσει θα έχω λούσει 
εσύ είχες λούσει θα έχεις λούσει 
αυτός-ή-ό είχε λούσει θα έχει λούσει 
εµείς είχαµε λούσει  θα έχουµε λούσει 
εσείς είχατε λούσει θα έχετε λούσει 
αυτοί-ές-ά είχαν λούσει θα έχουν λούσει 
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ΠΑΘΗΤΙΚΗ ΦΩΝΗ 

  

ΕΝΕΣΤΩΤΑΣ ΠΑΡΑΤΑΤΙΚΟΣ ΑΟΡΙΣΤΟΣ

εγώ λούζοµαι λουζόµουν λούστηκα

εσύ λούζεσαι λουζόσουν λούστηκες

αυτός-ή-ό λούζεται λουζόταν λούστηκε

εµείς λουζόµαστε λουζόµαστε λουστήκαµε

εσείς λούζεστε λουζόσαστε λουστήκατε

αυτοί-ές-ά λούζονται λούζονταν λούστηκαν

ΥΠΕΡΣΥΝΤΕΛΙΚΟΣ ΣΥΝΤΕΛΕΣΜΕΝΟΣ 
ΜΕΛΛΟΝΤΑΣ

εγώ είχα λουστεί θα έχω λουστεί

εσύ είχες λουστεί θα έχεις λουστεί

αυτός-ή-ό είχε λουστεί θα έχει λουστεί

εµείς είχαµε λουστεί θα έχουµε λουστεί

εσείς είχατε λουστεί θα έχετε λουστεί

αυτοί-ές-ά είχαν λουστεί θα έχουν λουστεί
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